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Two Centuries of Chief Government Architects
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Board of Government Advisors (CRa) 
Chief Government Architect and two Government Advisors on 
the Physical Environment. 

We are a team that prioritises connection: connecting 
disciplines, sectors, interests and actors. Rooted as we are in 
architecture, urban planning and landscape architecture.



The 22nd century starts now 
Agenda Board of Government 
Advisors 2021-2024
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Future design studio’s
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Binnenhof – The Hague



Refugee housing – Maastricht



Housing crisis



The gains of densification

Onderzoek verdichtingsverhalen Cra, Telegraaf 11/4/2022

+900.000 homes in 2030
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We kunnen niet passief
toekijken hoe in Oekraïne
de bevolking wordt afge-
slacht. In Marioepol en in
Boetsja, een voorstad van
Kiev, zijn mensenrechten
geschonden. Hooggeplaat-
sten van de Verenigde
Naties en van de Europese
Unie moeten naar Moskou
afreizen en met Poetin
gaan praten. Ze kunnen
voorstellen dat de Krim en
de oostelijke regio Donbas
voortaan Russisch grondge-
bied zijn. En ook dat
Oekraïne militair  neutraal
blijft. In ruil voor deze
toezeggingen dienen alle
gevechten direct gestaakt
te worden. Om Poetin te
laten toehappen, worden
de sancties tegen Rusland
opgeheven. Ja, ik weet het,
Poetin komt er zo goed
vanaf, maar dit is de enige
manier om die oor log snel
te beëindigen. Ons doel is
toch dat er  vrede komt in
Oekraïne.

E .L . Dobber , L elystad

Jeugdcriminaliteit
De Amsterdamse wijk

Osdorp is een ’apart’ gebied
waar de jeugdcr iminaliteit
een enorm probleem is.
T ja, dat kr ijg je ervan als
’de sterke arm’ niet op
durft treden en de stad
geregeerd wordt door een
links bestuur. Met Femke
Halsema als burgemeester
is het helemáál een puin-
hoop geworden. Laat zij
snel gaan praten met de
buurtbewoners, wellicht
begr ijpt ze hun zorgen dan
beter.

Kees Hoor eman,
Haar lem

Zelenski
In diverse par lementen

wereldwijd klappen politici
hun handen stuk voor de
Oekraïense president Ze-
lenski. Maar  hij zou mijn
applaus verdiend hebben
als hij bijgedragen had om
al het leed en doden te
voorkomen door te capitu-
leren en door een deel van
Oost-Oekraïne op te geven. 

Klaas Groen, 
Grootebroek

Onzekerheid
Veel Neder landers zitten

in grote onzekerheid over
de energietoeslag van 800
euro die gemeenten gaan
uitkeren. In de ene ge-
meente is het geld al over-
gemaakt, in de andere
duurt dat nog weken. Wat
is het verschil met de
Haagse bestuurslaag die
ook grote zwalkbewegingen
maakt?

F. Heeffer , Uden

Vertrouwen
Het vertrouwen in poli-

tiek Den Haag is helemaal
weg nu Hugo de Jonge mag
aanblijven. Mensen die
liegen, horen niet in de
Kamer of regering thuis. 

J . Hoeben,
Cranendonck

Warmtepompen
De overheid wil 100.000

woningen per  jaar  erbij.
Dat is al een uitdaging
omdat veel aannemers het
ontzettend druk hebben,
maar wat een heel groot
probleem is, is de lever ing
van warmtepompen. Gas
mag niet meer , maar de
lever ingstijd van warmte-
pompen is nu ruim een
jaar. Straks zijn er  wonin-
gen gebouwd waar nog
geen verwarming in zit.
L ijkt me ondanks de zach-
tere winters toch niet echt
aangenaam.

H.A. Mulder ij, 
Hoogeveen

Crimineel
Ik ben opgegroeid in de

wijk Osdorp in Amsterdam,
vlak bij de Osdorperban.
Destijds was het een gewel-
dige buurt. Het deed dan
ook pijn te moeten lezen
dat deze buurt inmiddels
verpaupert en cr iminali-
seert. Burgemeester  Halse-
ma van Amsterdam luidde
onlangs de alarmbel m.b.t.
de omvang van de cr imina-
liteit. Wat een gotspe; jaren
heeft zij met haar linkse
GL-kompanen niks gedaan
en verzette zij zich tegen
een probaat middel, name-
lijk preventief fouilleren! 

Kees Raker s, Hoofddor p

Opkomstplicht
Sinds 1997 is de opkomst-

plicht voor militaire dienst
opgeschort. Vr ijwillig
dienst nemen kan nog wel.
Nu heeft deze regeling
kennelijk niet veel zoden
aan de dijk gezet en gaat
Defensie nadenken over
een soort dienstplicht naar
Scandinavisch voorbeeld.
Het is naïef om te denken
dat de jeugd van tegen-
woordig vr ijwillig zijn/haar
luxeleventje opgeeft. De
enige manier is toch de
dienstplicht weer invoeren.

Ch. Andr iese-Sanders,
Huizen

Kerncentrales
Een prachtig initiatief

van het CDA om de bouw
van kleine kerncentrales te
promoten. De bouw ervan
zal veel korter zijn dan de
bouw van grote centrales
en het energieprobleem zal
daardoor veel sneller  opge-
lost kunnen worden. 

L ia van Heel,
Wijdemer en

’VN en EU moeten zich
nu inzetten voor vrede’

Aanleg van een warmtepomp.
FOTO ANP/HH

E
én miljoen wonin-
gen erbij vóór
2040. Het kan, en
zelfs grotendeels
binnenstedelijk.

Verdichting van stadswij-
ken is een van de oplossin-
gen om het woningtekort
aan te pakken en ook is er
veel winst te halen met het
transformeren van fabrie-
ken, kantoorpanden en ou-
de schoolgebouwen tot hui-
zen, omdat hier  infrastruc-
tuur  en de kale gebouwen al
aanwezig zijn.

Dat zegt Rijksbouwmees-
ter  Francesco Veenstra in
een gesprek met De Tele-
graaf. Volgens hem zijn deze
oplossingen het snelst haal-
baar  om de huidige woon-
cr isis aan te pakken. „Na-
tuur lijk moet je ook nieuwe
wijken bouwen, maar het
grote voordeel is vooral te
behalen door te (ver)bou-
wen in bestaande leefomge-
vingen.”

Veenstra is als Rijksbouw-

meester  een belangr ijke ad-
viseur  van de overheid in de
wooncrisis. „Ik heb goede
hoop dat het uiteindelijk op-
gelost wordt als we op ver-
schillende gebieden acte-
ren. Maar er  zal altijd be-
hoefte blijven aan wonin-
gen, dat heeft de
geschiedenis ons wel ge-
leerd.”

Zoals nu met één miljoen
woningen tot 2040?
„Ja, en dat is niets nieuws,

denk ik dan. Je ziet al decen-
nia een gestage bevolkings-
groei in ons land en toena-
me van woningen. Dat zie je
vooral vanaf 1945, want na
het einde van de Tweede
Wereldoor log is er bij de we-
deropbouw van ons land een
onafgebroken urgentie ge-
weest in de woningmarkt.
Dat heeft vooral te maken
met de verdunning in huis-
houdens: er  wonen steeds
minder mensen samen in
een huis. Aan het begin van

de vor ige eeuw waren dat er
bijna vijf en op dit moment
is dat 2,1 persoon. Dat bete-
kent dus dat er  meer dan
twee keer  zoveel woningen
nodig zijn voor  hetzelfde
aantal mensen. Een pro-
bleem dat alleen maar gro-
ter wordt met meer eenper-
soonshuishoudens, want
het gemiddelde daalt verder
naar  1,7 personen per  wo-
ning.”

Waar is het fout gegaan dan,
want dit weten we toch al
lang?
„Het heeft zeker  te maken

met de financiële cr isis die
in 2008 begon en tot 2013
duurde. In die per iode zijn
veel bouwbedr ijven en ar-
chitectenbureaus failliet ge-

gaan en dat heeft de slag-
kracht aangetast. De bouw
is toen nagenoeg gehalveerd
en daar hebben we nu nog
last van. Terugkomen in een
productiesnelheid zoals we
die begin jaren zeventig
hebben gezien, wordt lastig,
zeker ook vanwege tekorten
aan arbeidskrachten. Daar-
om wordt er  ook verder  ge-
keken naar  de industr ialisa-
tie van woningen om fa-
br ieksmatig de snelheid van
de huizenproductie te ver-
hogen.”

Gaat dat lukken? Want de
opgave staat nog altijd. 
„Ik heb goede hoop. Maar

dan moet je op verschillen-
de terreinen tegelijk acte-
ren. Dus productie van veel
verschillende soorten wo-
ningen, met inzet van kwali-
tatieve industr ialisatie in
combinatie met goede vak-
lieden. En denk ook aan het
hergebruik van bestaand
vastgoed als kantoorpan-

’Er is nog veel
ruimte in 
onze steden
en dorpen’ 

RIJ KSBOUWMEESTER VEENSTRA GELOOFT IN VERDICHTING STADSWIJ KEN WONINGNOOD

Bouwen in het groen? Volgens Rijksbouw-
meester Francesco Veenstra hoeft dat
helemaal niet de hoofdmoot te zijn en kun-
nen we honderdduizenden woningen rea-
liseren door stadswijken te verdichten.
„Er is op veel plekken nog veel ruimte die
benut kan worden en waarmee je ook nog
eens het leefklimaat verbetert, en de loka-
le bakker en slager ook weer bestaans-
recht houden.”

door Gijsbert Termaat

den, oude schoolgebouwen,
fabrieken... En bij nieuw-
bouw moeten we ook niet
weer de fout maken dat de
infrastructuur  het sluitstuk
is. In veel Vinex-wijken heb-
ben bewoners soms wel vijf-
tien jaar  lang een bouwweg
voor hun huis gehad. Dat
kan gewoon niet.”
„Ook geloof ik in verdich-

ting van stadswijken. Er  is
op veel plekken nog veel
ruimte die benut kan wor-
den en waarmee je ook nog
eens het leefklimaat verbe-
tert, en de lokale bakker en
slager  ook weer  bestaans-
recht houden. De afgelopen
vijftien jaar  hebben we zo
een kwart miljoen wonin-
gen kunnen realiseren, zon-
der dat dit ten koste ging
van groen. Het is een proces
waarmee we moeten door-
gaan, want er  is nog veel
ruimte in onze steden en
dorpen.”

En dan is het 2040 en is het
klaar?
„Dat is het interessante,

we zijn nooit klaar. Het zal
dan net zoals in de jaren ne-
gentig zijn, toen we dachten
dat we met de Vinex-wijken
het woonprobleem geslecht
zouden hebben. Is niet zo,
want de samenleving veran-
dert permanent. Dat is van-
daag de dag al het geval met
de opvang van gezinnen uit
Oekraïne, waar nu tijdelijk
zeker 20.000 woningen
voor nodig zijn.”

Ook neemt de vergrijzing –

en dus eenpersoonshuis-
houdens – toe.
„Klopt, onder andere door

studenten en gescheiden
mensen, die soms door de
krapte op de markt noodge-
dwongen blijven samenwo-
nen. Maar de grootste groep
waar je deze stijging ziet, is
bij de ouderen. Op hen zou
meer de focus ger icht moe-
ten zijn. Veel ouderen wil-
len graag hun eengezinswo-
ning ver laten voor een klei-
nere woning in de buurt.
Maar die zijn er onvoldoen-
de en als ze er zijn, lijken ze
onbetaalbaar. En vergis je
niet wat voor kettingreactie
dit geeft, want dit levert wel
vier  tot vijf verhuisbewegin-
gen in het land op...”

Is Nederland niet gewoon
vol?
„Oh nee, er is ruimte zat.

Alleen op een andere plek-
ken dan waar we nu naar
kijken. De grensstreek van
Delfzijl naar  Maastr icht en
r ichting Vlissingen bijvoor-
beeld. Maar de beweging
hiernaartoe stokt door de
bereikbaarheid en werkge-
legenheid. Het is alsof wij
Nederland om de Randstad
hebben gebouwd, met een
aantal uitzonderingen in de
regio rond Arnhem/Nijme-
gen en E indhoven. Dus als
we nu plannen maken om
daarbuiten te gaan bouwen,
moeten we het er  ook over
hebben dat er  bedrijvigheid
komt en dat we soms iets
langer  moeten reizen tus-
sen wonen en werken.”

Volgens Francesco Veenstra
kan er nog veel meer woning-
bouw gerealiseerd worden in
de grote steden.
FOTO’S ANP/HH EN ARENDA OOMEN 
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Vrachtwagens dagenlang vast bij Dover 

Verkeerschaos
treft truckers 

door Martijn
Schoolenberg

DOVER · In Engeland is
het vr achtverkeer  naar
de haven van Dover  dit
weekend volledig vast-
gelopen. Duizenden
vrachtwagens stonden
over  tiental len k i lome-
ter s sti l . Het leidde tot
woede bij Chr is Balken-
ende, die vier  tr ucker s
in de fi le had staan.
Inmiddels zi jn ze na
hun helse tocht weer
thuis. 

De problemen vonden
plaats op de snelweg M20
van Londen naar  de kust en
waren zondag nog altijd niet
volledig opgelost. Ze zijn
mede het gevolg van het feit
dat veermaatschappij P&O
Ferr ies al enkele weken niet
vaart. De maatschappij ver-
zorgt ongeveer een derde
van de verbindingen met
het Europese vasteland. Bo-
vendien zijn er  technische
problemen bij de Br itse
douane, waardoor de con-
troles handmatig moeten
gebeuren, terwijl er  ook nog
eens veel vakantiegangers
op pad zijn omdat de school-
vakantie in het Verenigd Ko-
ninkr ijk is begonnen.

Omstandigheden
Volgens Chris Balkenen-

de, eigenaar van het gelijk-
namige Noord-Hollandse
transport- en logistiekbe-
dr ijf, waren de omstandig-
heden voor de chauffeurs in
de file slecht. Hij had er vier
in staan. „Ze hebben daar  in
totaal 33 uur langer gestaan,
van vr ijdag tot en met zon-
dagmiddag. Bovendien wa-
ren ze al die tijd aan één
stuk wakker. Ze moesten
om het halfuur  weer  achter
het stuur  kruipen van de po-
litie en dan een klein stukje
vooruit r ijden. E igenlijk
konden ze amper hun be-
hoefte doen. De politie was
permanent aan het pa-

trouilleren en controleerde
op wildplassen. Uiteindelijk
gingen de chauffeurs op een
ongemerkt moment toch
maar snel de berm in.”

Zondagmiddag konden de
chauffeurs eindelijk via de
Eurotunnel het vasteland
bereiken, nadat hun wagen
op de trein werd gezet. Dat
was een alternatief voor de
veerboot. Balkenende:
„Maar die tunnel en de veer-
boot kun je allebei enkel via
deze weg bereiken, dus qua
route was er geen andere
optie.” En het is al zo’n
zwaar beroep, stelt hij. „Ze
werken soms zes of zeven
dagen in een hok van twee
kubieke meter  en leven op
opwarmmaaltijden. Ik heb
bij Dover al bijna veertig
jaar chauffeurs r ijden en
het is vaak een drama. E r lig-
gen slechts tweebaanswe-
gen. Ik vind het echt onge-
looflijk dat, qua infrastruc-
tuur , de Engelse levensader
zo slecht georganiseerd is.”

De chauffeurs hadden
groente en fruit afgeleverd
bij Br itse supermarkten en

hebben nu dezelfde produc-
ten ingeladen om terug te
brengen naar  het vasteland.
„De supermarkten waar  wij
lossen, lopen al te gillen dat
hun schappen leegraken.
Dat is niet zo gek als je de si-
tuatie bekijkt.” 

Wettelijke tijden
Door de file komen chauf-

feurs ook boven de wettelij-
ke tijden uit. Balkenende:
„Ze mogen maximaal vijf-
tien uur per  dag werken.
Daar gaan ze nu noodge-
dwongen overheen. Als ze

gecontroleerd worden, kost
dat je zo duizend euro. En
die gegevens worden nog
weken bewaard, dus ook op
een later  moment kun je nog
een boete kr ijgen.”

Volgens Balkenende kost
dit zijn bedr ijf al zeker
20.000 euro. „Doordat de

huidige auto’s langer  onder-
weg zijn, kom ik auto’s te-
kort voor andere opdrach-
ten. Ik heb in totaal maar
acht auto’s r ijden. Daardoor
kunnen we minder op-
drachten uitvoeren. Het is
echt de wet van Murphy.”

Intussen mochten vakan-
tiegangers wel doorr ijden.
„Toen ik dat hoorde, kwam
de stoom helemaal uit mijn

oren. De autor itei-
ten maakten één of
soms twee r ijbanen
vr ij door een deel
van de andere weg-
helft te gebruiken.
Maar zij moeten ook

van de veerboot gebruikma-
ken!  Daardoor stonden
mijn jongens alleen maar
langer te wachten; te idioot
voor woorden. Zij r ijden
daar  niet voor hun plezier ,
het is hun werk!”

Vakantiegangers
De lokale autor iteiten

melden dat vakantiegangers
voorrang kr ijgen omdat de
vrachtwagens faciliteiten
aan boord hebben (zoals
meer eten en dr inken) waar-
door ze wat langer zouden
kunnen wachten dan een fa-
milie die op vakantie gaat.

Het bedr ijf wist dat het al
behoor lijk druk was in En-
geland voordat de r itten
werden gemaakt. „Maar
omdat we loyale opdracht-
gevers hebben, hadden we
eigenlijk geen andere keus
dan naar  Engeland te gaan”,
stelt Balkenende. 
„En dat het nu zo extreem

is, hadden we ook niet zien
aankomen.”

’Dit is te idioot
voor woorden’ 

Vrachtwagens staan muurvast
op de M20 van Londen naar de
kust van Dover.
FOTO AFP

Sommige chauffeurs bereikten
met 33 uur vertraging de veer-
boot. FOTO BLOOMBERG



A new building culture
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